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Městský úřad Andělská Hora informuje

Sdělení rodičům žáků, a nejenom těm, navštěvující      školní  
družinu v     Andělská Hoře  

Vážení  rodiče a  občané,  dovolte  mi,  abych Vám objasnil  a podal
aktuální skutečnosti k přemístění ŠD v Andělské Hoře do budovy II. stupně
ZŠ. Tímto sdělením reaguji také na článek paní vychovatelky ŠD, který je
uveden v dubnovém periodiku OÚ – Světlá Hora a MěÚ – Andělská Hora.

Již několik let zastupitelstvo města Andělská Hora uděluje základní
škole výjimku z počtu žáků z důvodu nenaplnění kapacity ZŠ. Pro MěÚ v
Andělské  Hoře  to  znamená,  že  se  zavazuje  poskytnout  ZŠ  ze  svého
městského rozpočtu provozní příspěvek, a to každý rok, cca 2,5 mil. korun.
Jelikož do ZŠ v Andělské Hoře dochází větší počet dětí ze Světlé Hory a 
její  místních  částí,  v rámci  kolegiality  a  dobrých  vztahů  mezi  oběma
obcemi, přispívá OÚ – Světlá Hora na provoz školy každý rok cca 250 tis.
korun.  Pro  MěÚ v Andělské  Hoře,  který  má  roční  rozpočet  cca  7  mil.
korun, je příspěvek pro ZŠ velká částka, kterou by mohlo město použít pro
jiné účely.

Vážení rodiče a občané, ujišťuji Vás, že prioritou zastupitelstva je
školu zachovat i  když je dětí  rok od roku stále méně. Uvědomuji  si,  že
škola  v obci  hraje  velmi  vysokou sociální  roli.  Žáci  nemusí  dojíždět  do
vzdálenějších měst, škola vytváří pracovní příležitosti a především zde mají
děti domácí prostředí.

Do dnešních dnů, i když se počet žáků neustále snižuje, je zachován i
počet budov ZŠ. Nastal čas, kdy je třeba efektivně, ale ne na úkor žáků,
zredukovat využití budov školy na aktuální počet dětí. Daleko dříve, ještě
před současnou realizaci využití budov školy, se touto myšlenou zabývala i
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minulá  zastupitelstva.  Po  několika  intenzivních  schůzkách  a  jednáních,
mezi zastupitelstvem města Andělská Hora a vedením školy, došlo více než
k uspokojivému  řešení.  Obavy  paní  vychovatelky  ŠD,  které  uvedla
v bodech  1-6  ve  svém  článku,  jsou  tímto  irelevantní.  Jako  jeden  ze
zřizovatelů  školy  budu  nyní,  kontrolními  mechanismy,  prostřednictvím
zřízených výborů, ve ŠD prověřovat skutečný počet dětí, které se fyzicky
zdržují v dužině, kdy nebudu brát v potaz jenom stav papírově přihlášených

žáků.  Tuto  skutečnost  budu  prověřovat  z důvodů  předepsaných  m2 na
jednoho žáka tak, jak ve svém článku uvedla paní vychovatelka. Vedení
úřadu a vedení školy je v naprosté shodě s přemístěním ŠD na II. stupeň
ZŠ.  Společně  vytvoříme prostory  a  podmínky,  pro  žáky,  které  vyhovují
všem platným vyhláškám a nařízením.

Dne  3.  3.  2021  zastupitelstvo  města  Andělská  Hora,  na  svém
veřejném zasedání, schválilo přemístění MěÚ – Andělská Hora do budovy
ŠD. Tímto krokem zajistíme občanům především bezbariérový přístup na
radnici  a  komfortnější  prostory  pro  vyřizování  požadavků,  dle  nařízení
GDPR,  kdy bude chráněno především soukromí a  osobní  údaje  klientů.
Déle  po  30  letech  zajistíme  důstojné  pracovní  podmínky  pro  všechny
pracovníky úřadu. A co je především nejdůležitější na tomto rozhodnutí?
V obci  je  velká poptávka po bytech a proto se   radnice přestaví  na  dvě
bytové jednotky z dotačních financí. Česká pošta bude v bývalém objektu
MěÚ zachována. Na přesun radnice do ŠD vyřizujeme dotaci, která pokryje
opravu školních střech, ale také modernizaci prostor v ZŠ. 

Vážení rodiče a občané, pokud máte nějaké dotazy, k mému sdělení a
objasnění situace, ohledně přesunu ŠD a zdejší radnice, rád Vás uvítám na
úřadě. Kde je vůle, tam je cesta.

Miroslav Novotný, starosta
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Právní služby 

Právní služby jsou určeny občanům Andělské Hory a Pusté Rudné.
Právní  služby  jsou  poskytovány  na  MěÚ  Andělská  Hora  v  zasedací
místnosti vždy od 15.00 do 17.00 v těchto dnech: 

19. dubna 2021 10. května 2021 14. června 2021

19. července 2021 9. srpna 2021 13. září 2021

11. října 2021 8. listopadu 2021 13. prosince 2021
Miroslav Novotný, starosta

Poničená závora
Před  nedávnou  dobou, na

přání  občanů  Andělské  Hory,  byla
umístěna kmitací  závora na pěšince
k zastávce z ulice vedoucí k rybníku.

Umístili jsme  zde  také ceduli,
proč tam ta závora je. Za několik dnů
ji naši dorostenci „upravili“  natolik,
že je nefunkční. Vynaložené náklady
a  čas  pracovníků  vyšel  vniveč!
Prosím  rodiče,  aby  své  ratolesti
upozornili,  že  zařízení  v  obci  se
NENIČÍ.

Miroslav Novotný, starosta
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Příspěvky občanů a čtenářů
Z posledních událostí

Vážení spoluobčané, 

chtěl bych tímto poděkovat majitelům rohového domu na náměstí, že
při jeho demolici nepostupovali podle rčení, „že celá Andělská Hora leží na
„zbořeništi“, ale postupovali podle zákona, tedy jako slušní lidé. Docházelo
zde  k třídění  stavebních  materiálů  a  stavební  suť  byla  rozdrcena  a
odvezena. Ta může být použita jako stavební materiál,  třeba k vyrovnání
podloží  apod.  Tento  způsob  jsem  jako  rodilý  „andělák“  kvitoval.  Ještě
jednou děkuji.

Rovněž  mi  dovolte  několik  postřehů  k  zasedání  zastupitelstva.
Hlavním bodem byl návrh na přemístění obecního úřadu do budovy bývalé
mateřské školy, která je součástí prvního stupně ZŠ. O tomto kroku jsme
konstruktivně mluvili na pracovním jednání ve třech lidech, proto možná
padly  argumenty,  které  nakonec  vedly  k danému  rozhodnutí.  Hlavním
argumentem  bylo  to,  že  je  nutné  obecní  úřad  zmodernizovat  tak,  aby
splňoval  minimálně  hygienické  potřeby  zaměstnanců.  Z toho  vyplynula
potřeba pořídit projektovou dokumentaci (dům je památkově chráněn). V tu
chvíli padl návrh, že by bylo lepší udělat projekt tak, aby se tyto úpravy
udělaly s výhledem na možnou změnu užívání budovy na bydlení. Bral se
zřetel i na to, že přístup na úřad je pro starší občany velmi nepohodlný a
náročný  a  samotné  prostory  pro  jednání  s občanem  nebo  poskytnutím
služby, jsou zcela mimo naše století. No a verze s přesunem na budovu MŠ
nakonec  zvítězila.  Mimochodem  tento  způsob  využití  budovy  byl  na
přetřesu už asi před 12 lety. Znamená to tedy, že v budově č. p. 197 bude
obec budovat byty. Rozpočet na projektovou dokumentaci starosta odhadl
na 140 000,- Kč. Mimochodem je tam dotace asi 30 000,- na m2 plochy. 

Jak tedy dál? Budova bývalé MŠ bude podle slov vedení města za
minimálních finančních nákladů upravena pro potřeby úřadu. Velkým plus
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bude  rovněž  to,  že  přístup  na  úřad  bude  bezbariérový.  Protože  padly  i
argumenty o nutnosti předělání el. vedení, osvětlení apod. dohodlo se ZM
na místním šetření. Výsledek šetření ke konci. Padl rovněž dotaz, proč se
neopraví bývalé kino na obecní úřad. Je pravda, že v této budově úřad kdysi
byl. Máme z jeho fasády dokonce pískovcový znak obce v historické síni.
Všichni jste ho jistě viděli. Ale o tomto příště. Další argument zazněl v tom
smyslu, že se rozpočet úřadu na energie „sveze se ZŠ“. Toto nebylo přesné.
Pokud dojde k vyjmutí budovy ze zřizovací listiny ZŠ, bude si náklady na
provoz budovy financovat sama obec. Ale je taky nutné říct, a na zasedání
se o tom nikdo nezmínil, že se poníží finance, které jsou každý rok pro ZŠ
schvalované.  Takže  ve  výsledku  bychom mohli  opravdu  nějaké  finance
ušetřit. Možná by stálo za uvážení, zda nepřemístit i poštu, protože pokud
se budou dělat stavební úpravy, rozvody el. vedení, odpady apod., nebude
zřejmě možné chod pošty zachovat. A když už najdeme pro poštu vhodné
místo, ponechal bych celou budovu stávajícího obecního úřadu přestavět
pro potřeby bydlení mladých rodin.

Místní  šetření  k přesunu  školní  družiny  proběhlo  za  účasti
zastupitelů,  ředitele  ZŠ a  družinářky.  Prošli  jsme budovy a  v diskusi  se
domluvili na tom, že ŘŠ dodá obci podklady k provedení nutných úprav v
prostorách  ZŠ  a  zprávu  o  plánovaném  chodu  školní  družiny,  abychom
mohli školní družinu přesunout.

Na  konci  svého  příspěvku  chci  poděkovat  Charitě  Sv.  Martina
z Malé Morávky,  která  se  stará o základní  potřeby seniorů.  Protože s ní
mám osobní zkušenost, musím konstatovat, že jsou velmi vstřícní a kvalita
jejich  služeb  je  příkladná.  Pokud  má  někdo  z občanů  ještě  nějaké
předsudky  k tomuto  způsobu  pomoci  seniorům,  vřele  doporučuji
přehodnotit fakta a opustit možný stud, který není na místě a pokud je to
pro dobro seniora, obrátit se k této organizaci o pomoc.

Ing. Ladislav Langer, zastupitel
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Nové umístění družiny
Vážení občané Světlé Hory a Andělské Hory.
Chtěla  bych vás  informovat  o  záměru  Městského úřadu Andělská

Hora, který se týká přemístění školní družiny na budovu druhého stupně a
poté přemístění úřadu na budovu školní družiny. Z provozních důvodů je to
velmi komplikované.

Ve všech školách je školní družina umístěná na budově 1. stupně, což
má samozřejmě hned několik odůvodnění. V několika bodech bych chtěla
sdělit o jaká odůvodnění se jedná.

1)  Provoz ranní  školní  družiny:  nyní  děti  přijdou ráno na budovu
prvního  stupně,  zde  se  v  šatně  převlečou  a  jdou do  školní  družiny.  Po
ukončení odcházejí do tříd.

Pokud by měla být školní družina (dále jen ŠD) na hlavní budově
bude  ráno  probíhat  následně:  děti  přijdou  na  budovu  2.  stupně,  zde  se
budou převlékat a odcházet do ŠD. Po půlhodině se budou opět oblékat,
přecházet na budovu 1. stupně do další šatny, kde se budou znovu převlékat
a odcházet do tříd. 

2)  Neustálé  přecházení  z  budovy  na  budovu,  odpolední  kroužky,
doučování aj.

3) Přenášení přezůvek na druhou budovu. Děti by musely mít dvoje
přezůvky nebo si je po ukončení pobytu ve školní družině vzít domů, aby je
mohly mít na další den do třídy. ( Ne všechny děti navštěvují ranní ŠD, aby
si zde přezůvky následující den vyzvedly.)

4) Ten kdo pracuje s malými dětmi ví, že děti neustále někde něco
zapomínají.  Často to  jsou sešity  pro vypracování  domácích úkolů,  čipy,
průkazky, klíče aj.  Ať už to zapomenou ve třídě nebo v šatně 1.  stupně
nelze  s  dítětem  odcházet  z  budovy  2.stupně  na  budovu  1.  stupně  a
zapomenutou věc mu pomáhat hledat. Děti se na tuto budovu nedostanou,
většinou zde již nikdo v odpoledních hodinách nebývá.
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5)  Ve  stávající  ŠD  umístěné  na  1.  stupni  máme  zrekonstruované
záchody a umývárnu, před dvěma měsíci se zde nakoupil nový nábytek v
hodnotě 70 000 Kč.

6)  Vedení  Městského  úřadu  Andělská  Hora  se  zastupiteli  sdělilo
vedení školy, aby si našlo prostory pro školní družinu na budově 2. stupně.
Zde připadá v úvahu pouze spodní část této budovy u hlavního vchodu.
Vychovatelka předává děti rodičům osobně a nelze odcházet ze třídy školní
družiny a nechávat zde zbytek dětí bez dozoru. V nynější školní družině
jsou dveře hned vedle prostor třídy ŠD.

Provoz družiny je převážně od 13:00 hod a ve všech  prostorách
hlavní  budovy ve  spodní  části  zde  odpoledne  neproniká  žádné  sluneční
světlo.  V nynějších  prostorách  jde  světlo  ze  všech  stran.  Přitom  podle
vyhlášky ze  dne 4.  10.  2005 o hygienických požadavcích na prostory a
provoz zařízení a provozoven pro výchovu a vzdělávání dětí je psáno: ve
vnitřních prostorech budov zařízení pro výchovu a vzdělávání, určených k
dlouhodobému  pobytu  žáků,  musí  být  vyhovující  denní  osvětlení
odpovídající normovým požadavkům. 

Ve stávající ŠD máme dvě místnosti rozdělené na hernu a pracovní
prostor,  které  podle  vyhlášky  odpovídají  metrově  2  m2 na  žáka.  Máme
zapsaných 40 žáků, kteří navštěvují ŠD. Když budeme počítat 30 dětí na
jedno oddělení  je to 60m2.  Na budově 2. stupně lze těžko najít  takovou
místnost,  která  by  mohla  být  rozdělena  na  dvě  části  a  odpovídala
parametrům.

Dalo by se psát ještě mnoho důvodů, proč nemá být školní družina
na  budově  2.  stupně.  Je  to  nepochopitelné  a  nesmyslné,  aby  se  to
uskutečnilo. Může to chápat pouze ten, který pracuje ve škole s malými
dětmi a kdo zná veškerý provoz týkající se školy a školní družiny.

Na posledním veřejném zasedání zastupitelů města Andělské Hory
mě mnohé překvapilo.
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Když došlo k projednávání bodu o přemístění úřadu na budovu ŠD,
ptali  se někteří  občané,  zdali  je  opravdu nutné stěhovat  úřad do prostor
nynější  ŠD a  vrážet  zde  další  peníze  do  oprav  budovy.  Odpověď  byla
taková, že tam není co opravovat a že se koupí pouze nábytek.

V téhle budově je velmi vše zastaralé. Elektřina neustále vypadává,
topení teče a bylo by třeba udělat vše nové. Když k tomu přidáme nemalou
částku za rekonstrukci dvou školních družin na budově 2.stupně - topení,
osvětlení,  voda,  zednické  práce,  elektřina,  podlahy  aj.,  k  tomu  podle
vyhlášky nové WC, rekonstrukce a vybudování šaten pro malé děti, kabinet
a  zázemí  pro  ŠD,  a  to  vše  za  dodržování  požadavků  vyplývajících  z
vyhlášky.

Zde se nabízí otázka. Nebylo by lepší opravit stávající Městský úřad
Andělské Hory a i s výtahem pro seniory by to stálo určitě méně peněz než
uvedené rekonstrukce?

Je  to  velmi  smutné,  když  má  člověk  snahu  dávat  dětem  jen  to
nejlepší, pracuje ve školní družině tolik let, i v kroužcích se snaží s dětmi
tvořit a rozvíjet jejich schopnosti a fantasii a pak přijde nesmyslná rána od
lidí, kterým již odrostly děti a nemají pochopení.

Marta Ogurčáková, zaměstnanec ZŠ Andělská Hora

Zahradnické okénko aneb co nás čeká v   dubnu  
Duben  je  na  zahradě  měsícem  výsevů,  výsadeb,  hnojení  ale

také obdobím prvních zápasů s  chorobami  a  škůdci.  Projděte  se  s  námi
zahrádkou,  ať  na  nic nezapomenete.  Připravili  jsme  pro  vás  přehled
činností  na  zahradě,  které  byste  v  dubnu  neměli  vynechat,  a  také pár
užitečných rad.

Hnojení stromů a keřů
Během dubna je ideální čas na hnojení dřevin. Hnojte ale pouze v

případě,  že  vaše  stromy a  keře  strádají.  Obecně  se  dá  říct,  že  nejvyšší
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nároky na hnojení mají dřeviny, které  pravidelně stříháte, jako jsou živé
ploty a tvarované dřeviny.

Choroby dřevin v dubnu
Během dubna se mohou objevit na dřevinách nebezpečné houbové

choroby,  jako  je rez  hrušňová  a  moniliový  úžeh.  Pokud  během  dubna
objevíte  rosolovité  výrůstky  na  jalovcích,  okamžitě  napadené  větve
ostříhejte  a  spalte.  Jedná se  totiž  o  domovy výtrusů rzi  hrušňové,  které
pomocí větru mohou cestovat až několik stovek metrů. Včasným zásahem
zabráníte šíření a přesunu na vaši či sousedovu hrušeň.

Moniliový  úžeh  napadá  třešně,  višně  a  mandloně.  Do  rostliny
proniká skrze květy a způsobuje odumírání horních částí výhonů. Pokud si
na zmíněných peckovinách všimnete napadených květů, ostříhejte výhony,
až plně rozkvetou. Zabráníte tak dalšímu šíření.

Hnojení a výsadba růží
Během  dubna  bychom  měli  zajistit  růžím  dostatek  živin  před

dlouhým obdobím kvetení, které je čeká. Hnojení nepodceňujme zvláště u
odrůd, které kvetou častěji, jinak by se mohly velmi brzy vysílit. V dubnu
můžete sázet růže, které jste si v loňském roce namnožili z řízků.

Výsadba trvalek
Vysazovat trvalky předpěstované v nádobách lze od jara do podzimu.

Nejvhodnější je ale  výsadba v dubnu, protože během léta rostliny dobře
zakoření a lépe pak přečkají zimu. Před výsadbou trvalek půdu zkypřete a
nezapomeňte odstranit  plevel.  Vyšší trvalky sázejte vždy do pozadí a do
popředí  umístěte  nižší  trvalky.  Vysazujete-li  kruhový  záhon,  umisťujte
nejvyšší rostliny od středu. Při výsadbě dodržujte odstup mezi jednotlivými
trvalkami podle průměru, kterého později dosáhnou. U vysokých rostlin je
to až 80 cm, u nízkých postačí rozestup 20 – 30 cm.

Suché kořenové baly před výsadbou namočte do nádoby s vodou do
doby, než začnou vystupovat bublinky. Při samotné výsadbě zahrňte trvalky
substrátem max. 1 cm nad kořenovým balem a následně přitlačte oběma
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rukama,  rostliny  se  lépe  ujmou.  Po  výsadbě  proveďte  zálivku  a
nezapomínejte zalévat hlavně v období sucha.

Kvetou narcisy i tulipány
Během  dubna  má  mnoho  cibulovin  hlavní  období  květu.  Po

odkvetení  bychom  měli  ostříhat  květní  stopky  těsně  pod  květem.
Zabráníme tak vysílení, ke kterému by vlivem tvorby semen mohlo dojít.
Během dubna můžeme vysadit  cibuloviny kvetoucí  od léta do podzimu,
jako montbrécie nebo snědek.

Čas na venkovní výsev letniček
Odolné druhy letniček můžete od poloviny dubna vysévat přímo na

konečné  stanoviště.  Patří  mezi  ně:  astra  čínská,  chrpa,  godécie,  len
velkokvětý, vlčí bob, nocenka zahradní, mák vlčí či svazenka vratičolistá.
Po  výsevu  udržujte  záhon  stejnoměrně  vlhký.  Zalévejte  jen  jemnou
sprchou, aby nedošlo k vyplavení semen.

Jarní cibuloviny na balkónech a terasách
Pokud vás jarní mánie chytla až nyní,  můžete si  osázet balkónové

nádoby  jarními  rostlinami  jako  jsou  hyacinty,  sedmikrásky,  narcisy,
modřence, primule 

Tip: Právě teď můžete dát narašit hlízy begonií, jiřinek a dosen.
Vyséváme a sázíme zeleninu
Právě  teď  můžeme  vysévat  zeleninu  bez  předpěstování  přímo  na

záhon, např.:  mangold,  špenát,  ředkev,  ředkvičky,  mrkev, červenou řepu,
černý  kořen,  pastinák,  hrášek,  cibuli,  česnek  a  čekanku.  Po  výsevu
udržujeme záhony až do vyklíčení vlhké. Zálivku provádíme nejlépe pozdě
odpoledne, kdy je už půda sluncem vyhřátá.

V polovině dubna můžeme vysazovat předpěstovanou zeleninu, např.
saláty,  rané  odrůdy  kedluben,  květáku,  hlávkového  zelí…  Vysazovat
můžeme  pórek,  cibuli  sazečku,  česnek,  křen  a  chřest.  Rané  brambory
sázíme ve sponu 30 x 50, hloubko 5 – 10 cm. V suchém počasí brambory
zaléváme. Během dubna si můžeme předpěstovat cukety i dýně.
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Bylinky na jaře
Odolné  bylinky,  jako  jsou  petržel,  pažitka,  saturejka,  měsíček,

koriandr,  estragon,  oregano,  citronová  meduňka  či  fenykl,  můžeme  od
poloviny  dubna  vysévat  na  trvalé  stanoviště.  Předpěstované  bylinky
přesazujeme do větších nádob a po otužení je vysazujeme ven. 

Výsadba vinné révy a maliníku
Duben – to je také klasické období výsadby vinné révy. Vysazujete-li

keře  předpěstované  v  nádobách,  nezapomeňte  kořeny opatrně rozložit  v
jámě, jinak jim dlouho trvá než se rozrostou. V důsledku toho může trpět
celý keř nedostatkem vody a živin. Také můžete vysazovat keře maliníku.

Péče o jahodníky
Hlásí-li  se  v  noci  mrazy,  měli  byste  jahodníky  zakrýt  netkanou

textilií. Ráno, jakmile stoupne teplota nad nulu, je odkryjte, aby je mohl
hmyz opylovat. Pamatujte, že jahodníky hnojené ve vyšší míře dusíkem,
jsou náchylnější na houbové choroby. Navíc velké listy jahodníků udržují
trvalé  vlhko,  což  je  ideální  pro  plíseň  šedou,  která  do  měkkých
přehnojených buněk jahodníku velmi snadno proniká.

Máte  nějaký  zahradní  rébus,  nebo  byste  potřebovali  pomoci
s návrhem zahrady či s její úpravou ať v permakulturním nebo klasickém
stylu? Neváhejte kontaktovat naši redakci.

Alena Jáklová a Pavla Keilingová, občanky Andělské Hory

Medailonek
Je  mu  patnáct  let,  od  narození  žije  v  Andělské  Hoře,  nyní  je

studentem  Střední  zdravotnické  školy  v  Ostravě,  kde  si  vybral  obor
asistenta  zubního  technika.  Zaujal  mě  jeho  ne  úplně  typický  koníček,
kterému se věnuje již několik let. Jaroslav Dány nám dnes o své zálibě něco
poví.

12



DUBEN 2021

Jardo, kdy ses začal zajímat o opeřence a jak ses k nim vlastně
dostal?

Já jsem začínal asi v deseti letech s
housaty, s papoušky, pak jsem se přesunul
k  terarijním  zvířatům  a  nakonec  se  mi
začaly líbit slepice. Zjistil jsem, že existují
různá plemena slepic, tak jsem zkusil jako
první plemeno Araukana, což je bezocasá
slepice se zelenými vejci. Poté se mi začala
líbit bojová plemena Shamo a Ko-shamo.
Bojovnice  jsou  ale  náročné  na  teplotní
podmínky,  jsou  spíše  málo  opeřené,
protože  byly  vyšlechtěny  v  teplých
oblastech a tady u nás byly právě náchylné
kvůli teplotním výkyvům. Přestávaly růst a
správně se vyvíjet, přitom růst a vývoj je
pro bojovnice hodně důležitý, jejich svalstvo se vyvíjí až rok a půl, tyto
slepice jsou dost osvalené. 

Podporují tě ve tvé zálibě rodiče?
Jo,  to  ano,  podporují  mě,  ale  hlavně  mě  podporuje  děda.  Jak  se

dozvěděl,  že  začínám  chovat  různá  plemena,  tak  mi  vybudoval  takové
hezké  chovatelské  zařízení,  které  mi  slouží  úplně  dostatečně  na  to,  co
potřebuji.

Nakonec  jsi  skončil  u  hedvábniček,  první  vajíčka do líhně  sis
kupoval v zahraničí, konkrétně v Polsku...

Já jsem začal  kupovat vajíčka z Polska,  protože je to dostupnější,
tady  jsem  ani  žádné  chovatele  neznal  a  u  nás  se  vajíčka  ani  moc
neprodávají. V Polsku to vypadá, že jsou kvalitní. Chystám se ale kupovat i
další  například  z  Belgie,  z  Holandska,  nebo  Francie  má  také  hezká.  V
Česku není moc zastoupený ten druh hedvábniček, které já chovám. 
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Účastníš se se slepičkami nějakých soutěží?
Ano, účastnil jsem se. Jsem členem spolku chovatelů ve Světlé Hoře

a ten každý rok pořádá výstavu při jezdeckém dnu a tam jsem vystavoval
České  husy,  za  ty  jsem  získal  i  čestnou  cenu,  potom  jsem  tam  měl  i
bojovnice Ko-shamo modřepšeničné a za ty jsem měl taky čestnou cenu.

Jsou tady v okolí ještě jiní chovatelé hedvábniček se kterými si
třeba můžeš vyměňovat zkušenosti? Kde jsi vlastně získával informace
o chovu hedvábniček?

Já  jsem  získával
informace hlavně z internetu, to
je  dostatečný  zdroj  všech
informací  a  mám  také  různé
knihy,  které  jsem  si  pročítal.
Hlavně  pro  mě  bylo  důležité
získávat  informace  o
hedvábničkách  amerického
typu, které zrovna mám. Tento
typ je více opeřený, chundelatý než evropský typ. Tento rok se chystám
pořídit  i  ty  evropské,  abych  je  mohl  vystavovat  tady  v  Česku.  Každé
plemeno má svůj standard a u nás se hodnotí evropský typ. 

Jardo, patří hedvábničky mezi užitková zvířata? Sbírají se třeba
jejich vejce?

Je to spíše hobby chov, užitkové zvíře to určitě není. Hedvábnička
má snášku v průměru okolo osmdesáti vajíček ročně. 

Co obnáší péče o hedvábničky?
No, obnáší to každý den čerstvou vodu, do které se dávají většinou

nějaké vitamíny a přípravky proti  různým nemocem. Další  přípravky se
přidávají před chovnou sezónou a jiné zase před obdobím klidu na podporu
růstu peří. Pro okrasnou drůbež je speciální krmení, do kterého třeba také
ještě přidávám nějaké doplňky, jako je rybí protein nebo různé další směsi.
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Mohl bys nám o hedvábničkách ještě říct  nějakou zajímavost?
Hedvábnička má modré ušnice,  to je ve standardu,  potom má mít

černý hřeben ve tvaru poloviny vlasškého ořechu u kohouta, kohoutci mají
také chocholku zahnutou mírně dozadu.  Hedvábnička má modrou barvu
kůže a pět prstů.

Rozhovor: Pavla Keilingová, občanka Andělské Hory
Fotografie: Alena Jáklová, občanka Andělské Hory

Základní škola v Andělské Hoře informuje

Distanční  výuka  v základní  škole  bohužel  pokračovala  i  v březnu.
Vzhledem k nepřítomnosti žáků ve škole jsme zmodernizovali nábytek ve
školní jídelně a pořídili nové gastro vybavení do výdejny jídla.

V březnu  se  také  uskutečnilo  několik  schůzek  s vedením  Města
Andělská Hora ohledně hledání nových prostor pro školní družinu. Ta by
měla  být  umístěna  v budově  2.  stupně  ZŠ.  Žáci,  kteří  navštěvují  školní
družinu,  tak  budou  mít  možnost  využít  také  prostor  herny  v 1.  patře,
cvičného bytu nebo počítačových učeben. Rovněž budou mít přístup přímo
z budovy na školní zahradu i víceúčelové hřiště. Po pracovní schůzce se
zastupiteli  Města  a  vedením  školy  byly  vybrány  prostory,  které  budou
následně  zrekonstruovány a  modernizovány tak,  aby se  v nich  naši  žáci
cítili stejně dobře, jako ve stávající družině. 
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V dubnu,  konkrétně od 15. do 23.  4. 2021,  se na naší škole bude
konat  zápis  dětí  do  1.  třídy  ZŠ.  Zápis  proběhne  bez  přítomnosti  dětí.
Konkrétní  informace  k zápisu  včetně  formuláře  žádosti  o  přijetí
k základnímu vzdělávání jsou zveřejněny na stránkách školy.  Po ukončení
mimořádných  opatření  bude  uspořádáno  setkání  se zapsanými  dětmi
zaměřené  na seznámení  se s prostředím  školy,  vzdělávacím  programem,
učiteli a prostory školy (motivační část).

Do 9. dubna by měly být  na středních školách stanoveny termíny
přijímacích zkoušek.  Informace k přijímacím řízení  pro žáky 9.  třídy se
rovněž nachází na školním webu.

Zápisové  lístky  na  střední  školu  si  mohou  deváťáci  vyzvednout
v kanceláři školy v každé pondělí a středu mezi 7. a 13. hodinou nebo po
telefonické domluvě s vedením školy.

Nové informace a případné změny ve výuce budeme zveřejňovat na
webových stránkách školy.

Ing. Radek Peňáz, ředitel školy

Informace ze školní jídelny
Platby stravného na květen 2021 můžete uhradit  v pondělí 26. 04.

2021 v kanceláři školní jídelny při ZŠ a MŠ Andělská Hora a to v době od
7, 15 do 11,00 hod a od 14,00 do 15,00 hod.

Bohdana Vikartovská, vedoucí ŠJ

Mateřská škola ve Světlé Hoře informuje

Mateřská škola byla v provozu od začátku školního roku. Bohužel
nás všechny potkalo uzavření MŠ od 1. 3. 2021 na základě nařízení vlády z
důvodu Covid – 19. Tato situace je velmi složitá pro všechny, především
pro děti a jejich rodiče. Věřím, že svou zodpovědností a ohleduplností vše
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zvládneme a opět se brzy všichni sejdeme, abychom mohli prožívat chvíle
plné poznání, radosti a být pospolu.

Pro předškoláčky je povinná distanční výuka, a tak jsme se snažili
najít  cestu nejméně bolestnou a zvolili  distanční výuku off-line. Pro děti
byly nachystané úkoly, včetně pracovních listů, a to na téma:

- Dobro a zlo v pohádkách
- Jaro ťuká na dveře
- Jaro a mláďata
- Velikonoce

Zaměstnanci  školky  provádí  úklid  (kabinety,  sklady  VV  a  další
prostory  MŠ),  školku  jarně  vyzdobili,  zkontrolovali  také  veškeré
dokumenty. Dále se zaměřili na samostudium a účastní se bezplatných on-
line přednášek, jako např.: Základy emočního a sociálního vývoje dětí.

I když je tato situace pro všechny velmi složitá a nepříjemná, buďme
k sobě prosím ohleduplní a vstřícní. Jedině tak se ukáže naše lidství. Zlostí
a  vztekem ještě  nikdo nic  nezměnil  a  nedokázal.  K  tomuto  přeji  všem
dostatek síly, tolerance a lásky k sobě i druhým.

Michaela Horáková, zástupce ředitele pro MŠ

Ohlédnutí za historií

Okrsek Andělská Hora
Narozeniny v květnu: 
27. 5. paní Anna Magg rozená Schaffer (89 let), Illertisser Straße 11, 89165
Dietenheim; Dříve: Hlavní silnice 173 
Přejeme naší oslavenkyni z celého srdce Boží požehnání! 

Musíme se rozloučit. 
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Paní  Elfriede Ebnerová,  dcera  naší  předplatitelky  paní  Brunhilde
Schießlerové,  se ohlíží  za životem své matky pro  čtenáře Bruntálského
okrsku.

Brunhilde Anna se narodila 7.  7.  1933 v německém Engelsbergu,
Andělské Hoře, jako první dítě Rudolfa Olbricha, mistra kováře, a jeho
ženy Mathilde Olbrich rozené Mayer. Až do svého vyhnání ze země v roce
1946 žila se svými dvěma mladšími bratry, rodiči a prarodiči v Andělské
Hoře. Všichni přišli do Balgheimu v okrese Donau-Ries po vyhnání z naší
vlasti.  Její  otec  našel  novou  práci  jako  zámečník  v  MAN v  nedalekém
Augsburgu. Její rodiče a prarodiče postavili nový dům v osadě Adalbert-
Stifter u Gersthofenu, od roku 1954 byl novým domovem pro všechny. 

Na  konci  srpna  1957  se  provdala  za  svého  manžela  Xavera
Schießlera v Gersthofenu, přestěhovala se do Kaufbeurenu a od té doby
žila v jeho rodném městě v Allgäu. Měla dvě děti; Jako žena v domácnosti a
matka podporovala i další rodiny v jejich domácnostech. Postupem času se
její vlastní rodina rozšířila o dvě tchýně, čtyři vnoučata a pravnuka. Její
vášní byla její zahrada, kde každý rok sázela zeleninu a květiny. Ve volném
čase pracovala hodně: šití, výšivky, řemesla, háčkování a pletení - to vše
dělala s velkou péčí. 

Dne  8.  února  2021  zemřela  naše  matka  v  Kaufbeurenu  ve  věku
87 let. V lásce Boží možná známe Brunhilde Schießlerovou. 

Soucítíme s rodinami. 
Projev  smutku:  Paní  Elfriede  Ebnerová,  Benzenauerstraße  57  v

87600 Kaufbeuren 

Drahá Andělská Horo, 
během  půstu  přispíváme  na  tuto  brožuru,  skutečnou  velikonoční

brožuru. Pro mě osobně je to již výzva: různé kalendáře nalačno, vytištěné
nebo,  církevní  komunitou,  v  digitální  podobě,  doprovázejí  naše  dny  a
dávají pozoruhodné návrhy, aby šli do "hlubokého" - ale zároveň jsou na
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programu Velikonoce: Velikonoce, svátek vzkříšení a odjezdu, směrem k
něčemu zcela novému, úžasu v hodnotě… něco, co v těchto dnech mnozí
vyhledáváme ... 

Ohledy zpět
Všichni jistě znáte příběh Hannse Guck - Do vzduchoprázdna, toho

chlapce „n“, který se vždy dívá do vzduchu a nevěnuje pozornost tomu, co
má  před  nohama;  mnoho
neštěstí  je  výsledkem  jeho
velmi  "jednostranného"
směru pohledu. 

Děti,  to  je  známo
(vzpomeňme si jen na naše
vlastní  dětství!),  vnímají
mnohem  jinak  než  my
dospělí - toho jste si všimli
již  při  čtení  první  části
našeho  velikonočního
příběhu. Dětinský pohled na spisovatele se střídá mezi "zemí" a "nebem",
mezi  pozorováním  toho,  co  se  děje  v dávném  čase  na  dvoře,  a  jeho
myšlenkami na tajemství věcí. 

"V této domácí místnosti, velikonoční hodina (část 2)
 Matka si oblékla černou hedvábnou sukni a vzala šátek s dlouhými

třásněmi. Bylo mi dovoleno navléknout si nové kalhoty a jít s nimi ke svaté
hrobce na Georgenbergu, Hoře sv. Řehoře. Byla to vzrušující procházka. 

Nyní jsem prožil týdny modlení růžence s celým příběhem Kristova
utrpení, nyní bych měl také stát před jeho hrobem. 

V kostele  sv.  Jiří  byla  postavena  téměř  přírodní  jeskynní  hrobka.
Muži a ženy před ním klečeli. Tyto ženy nejen truchlily navenek, ale byly
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viděny,  jak  trpí  v  nejhlubších.  Všichni  měli  stejnou  bolestivou  tvář  -  a
vypadali jako Panna Maria. Moje matka taky. Poté, co se modlila dlouho
před hrobkou, vstoupila. 

Pohřební  komora  byla  osvětlena  olejolampami  s  barevnými
sklenicemi. Vrhnou matné, magické světlo na mrtvolu, která ležela v samém
zadu země. Moje matka přistoupila k mrtvým a vytáhla mě nahoru. Viděl
jsem  Kristovy  krvácející  rány.  Načervenalé  blikající  světlo  způsobilo
prosáknutí krve výpotku – na mě to vůbec nemělo účinek, ale skutečné tělo,
skutečný mrtvý, sám Kristus. Matka se ohnula nad jeho ranami a políbila
je, ty na nohou a ty na rukou. Se slzami v očích jsem opustil hrob se svou
matkou.  Odcházeli  jsme  domů  v naprosté  tichosti.  Přišla  svatá  sobota.
Všichni jsme čekali na zvonek, který tři dny mlčel. Když zazvonila, smutek
skončil. Matka byla opět veselá a na kurtu bylo dovoleno znovu vtipkovat a
smát se. Práce byla dokončena brzy, ještě toho dne. V pozdním odpoledni
jsme všichni jeli společně do St. Georgenbergu na oslavu vzkříšení. 

Shromáždila  se  tu  celá  vesnice.  Lidé  měli  jasnější  oči,  byli
osvobozeni od vnitřního tlaku po zármutku a lítosti. Kristus povstal. Tak
hluboká byla zbožnost, že každý zažil toto dění, které bylo před 2000 lety, v
přítomnosti i tělesném. 

A  bylo  to,  jako  by  mrtví,  kteří  byli  pohřbeni  kolem  kostela  na
Georgenbergu,  povstali  a  byli  uprostřed  živých.  Stejně  jako  Kristova
pohřební komora se všechny hrobky zdály prázdné. 

"Alleluia! Pán povstal": 
Timpani zazvonil. Pouze obyvatelé vesnice mohli nést nebesa, mezi

nimi pastor s Požehnanou svátostí. Ostatní šlápli za něj. 
Ten večer to bylo, jako by slunce svítilo déle, jako by ptáci nechtěli

jít spát. Matka připravila slavnostní večeři doma. Otec vzal svou loveckou
pušku a vystřelil směrem ke hřišti. 

Na Svatou sobotu šel dědeček do Georgenbergu s tlustým úlomkem
dřeva pod paží - pro zasvěcení dřeva. Byla to posvátná procházka, kterou
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začal brzy ráno. Přinesl dřevo zpět mírně spálené - bylo v ohni, který byl
každou velikonoční sobotu zapálen před kostelem svatého Jiří. Teď už to
nebylo dřevo z hromady dřeva za dvorem, bylo to jako dřevo z Kristova
kříže. Nikdo ho nesměl vzít do ruky, jen otec, který ho rozdělil a vyřezal z
něj malé křížky, které později nesl se svou matkou do pole, aby je položil do
země. 

A na Velikonoční neděli byla velká radost. Starý sluha, který měl být
autoritativním mužem farmy kromě svého otce, byl poslední, kdo se vylezl z
peří a stal se "velikonočním teletem". Nebylo to tak zlé, jako být "palmový
osel", ale stále se vysmívat a zesměšňovat dost pro toho, kdo by měl být
vždy  první.  Tento  výsměch  byl  brzy  zapomenut  na  všechnu  radost  z
Velikonoc, která zaplnila dům. Dokonce i špačci pískali šťastnější a slunce
svítilo tepleji - jaro bylo tady." 

Ty: 
"V této domácí místnosti  překonává velikonoční hodinu" od Huga

Scholze (1896 - 1987) 
v: Hugo Scholz "Jak byl kdysi doma s námi", strana 19 - 24; Helmut

Preußler Verlag Norimberk; 2. vydání 1977
 

Vždy 
Sluneční prach daleko ve vesmíru, 

Kapička, která bliká v trávě, 
Suchý list, který spadl ze stromu 
Jsem dechem větrných dřezů - 

Každý pracuje u sebe. 
Přesto, jak to musí a má rádo, 

Ano, dokonce i tichý šepot. 
Zní to do posledního dne.  

Wilhelm Busch (1832 - 1908) 
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Vážený čtenáři, 
Který směr pohledu je ten správný, tím důležitější pro mě? Můžu se

rozhodnout, a nebo musím? Oba směry pohledu jsou pro nás lidské bytosti
pravděpodobně  důležité:  věnovat  pozornost  tomu,  co  leží  před  našima
nohama - a někdy i v hlubinách, přes které musíme přelézt - a  zároveň
nesmíme přehlížet pohled na oblohu, na mraky, na to, co existuje mimo
nás.  Vypravěč našeho velikonočního příběhu spojuje oba směry pohledu
tak,  jak to děti  berou jako samozřejmost,  a  báseň Wilhelma Busche nás
může dovést k zamyšlení, že je toho mnohem víc, než vnímáme očima. 

Jak vy, tak my bychom chtěli být schopni věnovat pozornost, a to
nejen způsobu života během velikonoční sezóny, a to také během jara, a
zároveň se těšit na vše, co je krásné, jasné a nově vznikající. 

To je to, co chceš. 
Zázrak

Nový rok začal. 
Mnoho nejistot, mnoho nebezpečí. 

V dálce Rudá armáda.

Na radnici vážné tváře, 
Kam jít s poklady archivu? 

Pak dostali nápad, 
zabalit všechny dokumenty do kartonů, 

připevněné k saním, 
směrem dolů k zámku v Bruntále

Všichni jsou nadšení.

Jednoho dne, po polední přestávce, 
bylo mnoho saní před radnicí. 

Všechny byly zabalené, opravdu velká akce. 

Pak začala nejodvážnější jízda na saních v historii města Andělské Hory.
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V Bruntále už ti, kdo jsou za to zodpovědní, čekali na cennou zásilku. 

O 75 let později jsme četli z Německa, 
ve starých dokumentech z bývalého archivu radnice města Andělské Hory.

Na stránkách www.digi.archives.cz. 

Velký zázrak! 
Mnohokrát děkuji všem, kteří pomohli.

Pozdrav do vlasti Vám posílají 

Vaši věrní krajané Brunhilda a Gerd Rothovi
(z němčiny přeložil Mgr. Michal Půda)

Informace z okolí
Jak na výsadbu stromů na vlastním pozemku     

Plánujete sázet stromy? Poradíme vám, jak začít a na co si dát při
výsadbě pozor.

Ještě  před  výsadbou  byste  si  měli  ujasnit  řadu  věcí,  například,
k čemu má daný pozemek sloužit a jak moc se o něj a o zeleň plánujete
starat. Představit si, jaký bude strom v dospělosti i jaký bude mít vliv na
své okolí. Každá dřevina má totiž specifické nároky. Některé preferují vyšší
vlhkost,  jiné  jsou  suchomilné,  či  světlomilné.  To  vše  je  při  navrhování
potřeba zohlednit. 

Pozor na invazivní a jedovaté druhy
Pokud se  na pozemku pohybují děti, neměli byste zde vysazovat

jedovaté druhy, konkrétně třeba tis.  Zvýšenou pozornost výběru druhů
by měli  věnovat  také  alergici.  Pyly lísky,  břízy,  olše,  či  vrby jsou silné
alergeny a na jaře by si zahrady moc neužili. Zamyslet byste se měli i nad
tím, zda se výsadba do daného místa hodí  z širšího kontextu. Například
akát, který pochází ze Severní Ameriky, se v podmínkách České republiky
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velmi dobře šíří a  vytlačuje původní druhy. Sázet do krajiny nepůvodní
druhy je tedy nevhodné. 

Souhlas souseda (ne)třeba
Při plánování výsadby musíte dbát také na to, aby byly  dodrženy

všechny zákonné povinnosti. Občanský zákoník říká: „Nestanoví-li jiný
právní předpis nebo neplyne-li z místních zvyklostí něco jiného, platí pro
stromy  dorůstající  obvykle  výšky  přesahující  3  metry  jako  přípustná
vzdálenost od společné hranice pozemků 3 metry  a pro ostatní stromy
1,5 metru." Z toho vyplývá, že váš pozemek musí být dostatečně široký,
aby  nebyla  tato  povinnost  porušena.  Případně  si  musíte  zajistit  souhlas
vlastníků okolních pozemků.

Jak na výsadbu ve velkém
Příprava výsadby ve větším měřítku vyžaduje peníze a čas. Ucelené

informace o tom, co organizace takové výsadby obnáší, včetně odkazů na
finanční zdroje, najdete na webu sazimebudoucnost.cz. Tam si můžete
stáhnout  i  podrobné  manuály,  jak  stromy sázet  a  jak  o  ně  po  výsadbě
pečovat. Na webu najdete také informace o možnostech finanční podpory
výsadeb.

Každý strom se počítá
Vysazené stromy je dobré evidovat. K tomu slouží centrální registr

stromů na webu Sázíme budoucnost. Zaregistrovat do něj výsadbu může
každý, kdo od roku 2019 vysadil stromy mimo les. Po zaregistrování se
strom přidá na interaktivní mapu a započítá se mezi nové stromy vysazené
v  naší  krajině  a  v  obcích.  Díky  tomu  získáváme  unikátní  přehled  o
druzích  a  počtech  stromů  vysazených  v ČR  a  můžeme  měřit  dopad
společného úsilí všech, kdo sází stromy. Na celonárodní úrovni neexistují
žádné  souhrnné  přehledy  o  kácení  a  sázení  stromů.  Registrace  nově
vysazených stromů je proto velmi důležitá. 

Anna Poledňáková
PR koordinátorka iniciativy Sázíme budoucnost 
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